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gATUEBESEEYAT VIg_KVISMAREN

av

Jan Sondell

I n l e d n i n g

I foregaende uppsats har Erik Hosenberg berattat om hur han upp-

taekte Kvismaren som fagellokal, intresserade andra for det rika fagel-

livet, men aven fick uppleva hur sjbbottnarna till fbljd av upphbrande

vass- oeh fodertakt under 1940- och 1950-talet alltmer vaxte igen och

darmed utarmades pa sin fagelfauna,

I Kvismaren har atgarder, till fbljd av andrat nyttjande av marken,

blivit nodvandiga for att bevara de ornitologiskt mycket vardefulla

trasksjoama. Betta ar i var tid inget ovanligt, de omfattande rog-

ningarna av trad och buskar i anslutning till utsikter och sjoar ar

ett annat exempel pa ujagefar samma problem. Ir 1960 togs fb'rsta steget,

som Eosenberg omtalar, da en del av 0. Kvismaren damdes sa att ett hog-

re vattenstand kunde hallas over sjobotten an i kanalen. (se karta pa

sid. 24.) Resultatet av denna atgard blev mycket lyckat och har for den

forsta 10-arsperioden redovisats narmare av Johannesson (1970) i "Verk-

samheten vid Kvisraare fagelstation 1969tr.

T o r r l a g g n i n g s a r b e t e n

Kvismarens stora dragningskraft pa mellansvenska ornitologer kan

kanske framst sattas i samfoand med de stora b'versvamningarj som nastan

varje var forekommer i omradet. Mica positivt som dessa oversvamningar

upplevs av fagelskadaren, lika negativt drabbar de jordbruket. Under

hela 1960-talet har darfor forberedelser pagatt for att fordjupa och

bredda Kvismare kanal samt genom lokala invallningar utestanga till-

falliga hogvattentoppar fran akerjorden. Gravningsarbetena i Kvismare

kanal har slutforts 1970 och de lokala invallningarna pagar nu som bast,

Resultatet av atgarderna ur ornitologisk synpunkt borjar kmrna av-

lasas. Varfloden 1970 blev, trots annu e^ fullfbljd kanalfbrdjupning

och ovanligt stora snomassorj mycket kort. En betydande del av de canka

angs- och betesmarkerna, som ar sa viktiga for manga rovfagel- och va--

dararters forsorjning, kommer att hamna innanfor de lokala invallnin-

garna. N&gra exempel: Eastasjon fb'rsvinner helt, betydande sanlcangsytor

i sodra V, Kvismaren och i vastra 0. Kvismaren kommer att bverga till

att bli monokulturer av strasa'd. Ute i sjobottnarna kommer medelvatten-

standet att sjunka. Igenvaxningen kommer att accelerera*
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N a t u r v a r d s s t r a v a n d e n u n d e r 6 0 - t a l e t

De i fbregaende stycke patalade nackdelarna ur ornitologisk syn-

punkt forutsags redan 1962 av Rosenberg, da han yttrade sig over torr-

laggningsfbretaget. Han skrev da bl.a.:

"Genom de nu planerade torrlaggningsarbetena kommer forhallandena

pa sjb'bottnarna att forandras. Dels kommer sommarens normalvattenstand

att bli lagre an nu till nackdel for hackf aglarna,, dels kommer varflo-

den att bli mera kortvarig och vissa ar ej na upp over kanalens brad-

dar till men for de rastande nordislca vattenfaglarna. Till stb'rsta de-

len kommer sjobottnarna att bli vattentomma, livlosa vassbknar.

For att undvika detta kunna bankar laggas upps som kvarhdlla var-

flodens vatten pa sjobottnarna. Redan nu har fdrhallandet borjat bli

prekart for de mera vattenalskande arterna. Ett forsok att forbattra

fb'rhaliandena har redan gjorts. 1960 fullbordades en invallning av deri

norr om kanalen belagna delen av Ostra Kvismaren? ett omrade av omkr.

en Icvkm:s areal. Under den gagna sommaren har har bibehallits ett jamnt

vattenstandj omkr. en meter i de centrala delarna."

Rosenberg ville alltsa inte motsatta sig torrlaggningsarbetena,

da de var av sa vital betydelse for lantbrulcot, trots att han var helt

medveten om olagenheterna for fagelfaunan, Han anvisade istallet en

vag till loaning, som kunde tillfredstalla bada parter.

Pa sid. 11 i derma skrift citerar Rosenberg sjalv vad som i propo-

sitionen till riksdagen ora torrlaggningsarendet skrevs i naturvards-

fragan. Jag tolkar detta som att man dar stoder Rosenbergs onskan om

invallningar i ovriga sjobottnar. Man sager dels att sjobottnarna skall

lamnas i det narmaste ororda? dels att en del av 0. Kvismaren invallats

for att halla kvar en vattenspegel over sommaren, Man kan ju inte till-

godose naturvardsintresset genom att lamna "vattentomma, livlosa vass-

oknar" orb'rdaj

N a t u r v a r d s p l a n

Sommaren 1968 utarbetade Olle Karlsson i samarbete med Rosenberg

och FKP ett utkast till en naturvardsplan for Kvismaren. Denna presen-

terades varen 1969 for markagama i Kvismardalen, som mottog den med

blandade kanslor. Manga var positiva, men flera uttryckte sin tveksam-

het over att vattenstandet i sjobottnarna slculle hojas. Planen angav

med ovan rc'dovisade forutsattningar blankvattenytor i sodra 0. Kvis-

maren och i ostra V, Kvismaren.

Markagarnas tveksamhet hade sakert flera orsaker. Nagra uttryckte

farhagor for att akermarkerna ovanfor damningsomradena skulle forsum-

pas. Fran naturvardshall forsakrades att eveiituella sl:ador av detta

slag maste ekonomiskt gottgb'ras. Anledningen till tveksamheten kan hos
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nagra markagare aven ha berott pa dalig information om villkoren for

torrlaggningsforetaget och tron att torrlaggningen skulle bli sa god

att sjobottenmarkerna skulle kunna anvandas i jordbruksproduktionen.

T o r r s o m m a r e n 1 9 6 9

Sommaren 1969 var mycket solig och torr, Vattenstandet i Kvismaren

och Hjalmaren blev mot eftersommaren mycket lagt. Torrlaggningsarbetena

i Kvismare kanal framskred darfor i snabb takt. Situationen utnyttjades

averi av nagra markagare, som utforde dikningar i sjobottnarna och dar-

med klart visade att de onskade inlemma delar av dessa i den produk-

tiva jordbruksarealen.

I ett fall framstod det som uppenbart att markagaren genom invall-

ning amnade foretaga torrlaggning GV en stor del av 0. Kvismaren so-

der om kanalen inkluderande de basta fagelomradena vid Hammar.

I n t e r i m i s t i s k t n a t u r r e s e r v a t

Har omfattningen av 1969 ars gravningar framstod klar varen 1970

kunde HCF ej gora annat an att till lansstyrelsen snarast mojligt in-

lamna en ansokan om avsattande av Kvismaromradet som naturreservats

samt dartill begara ett skyndsamt interimistiskt forordnande enligt

Naturvltrdslagen. Denna ojisokan avfattadcs tillsammans med Ornitologiska

Klubben, Crebro.

PKF ar den forsta att beklaga att en sadan atgard blev nodvaiidig,

sett mot bakgrund av de tidigare arens goda samarbete i naturvardsfra-

gor med markagarna vid Kvismaren. !Tar detta skrives i december 1970

har lansstyrelsen annu ej tagit stallniag till aiisokan. I September

noils emellertid ett markagarmote och lansstyrelsen funderar nu som

bast pa fragan. Det kan dock nainnas att efter det ansokan inlamnats

inga ytterligare fullfoljdsatgarder i form av installerande av pumpar

e. dyl. foretagits vid Hammar.

Har skall slutligen summeras att torrlaggningsarbetena i Kvismare

kanal nu ar avslutade. Medelvattenstandssankningen som darined har a-

stadkommits innebar att sjobottnama definitivt kommer att bli "vatten-

tomma livlosa vassoknar". Hagra konkreta planer pa vattenstandshojnin-

gar foreligger ej i nS.gon sjobottendel, tvartom heir 4tgarder vidtagits

for att g& vidare med torrlaggningen langt ut i det orarade sora skall

"lamnas i dot narmaste orort".

Denna situation kail omb'jligt accepteras fran naturvardshall. Det

bradskar med att radda ITarkes riksbekanta traskejoarl


